

[Text]

There are two films before us today. One is entitled: "Land—Our Last Resource," and the other, "Soil Today—Food Tomorrow." These films are produced by the Ontario Ministry of Agriculture and Food. They indicate part of the problem, with respect to soils, in Ontario. I believe that, as honourable senators watch the film, they will realize that this problem exists not only in Ontario but in some of the Atlantic provinces and, to some degree, in British Columbia.

Later on, at another meeting, we do hope to view some other films which will give honourable senators an idea of the soil degradation problems in the rest of Canada. Shortly we will be receiving from the Department of Agriculture of Alberta a film entitled: "Oh, Gully, Where Has the Soil Gone?" That is not my line, it's theirs. This film will deal with some of the problems of soil degradation in western Canada. Soil salinity, of course, in the west, is a big problem. We hope to obtain some films on that subject as well. We hope to have a great deal of input on that problem.

If there are any preliminary questions I would ask honourable senators to ask them now, while the reporters are still here with us. Are there any questions pertaining to the soil study about which I could perhaps inform honourable senators?

As a further comment, in the first part of March this committee will embark on the hearings in Ottawa with witnesses appearing before it. If there are no questions, then I will ask that we proceed with the film. For the benefit of those who have come today, when the film is over the meeting will be adjourned.

Ottawa, Wednesday, March 7, 1984

The Standing Senate Committee on Agriculture, Fisheries and Forestry met this day at 3.30 p.m. to examine the subject matter of soil and water conservation throughout Canada.

Senator Herbert O. Sparrow (*Chairman*) in the Chair.

The Chairman: This afternoon we have the first meeting of the Agriculture, Fisheries and Forestry Committee on soil degradation in Canada. It is a special study undertaken by the committee on the authorization of the Senate. We are fortunate to commence our discussion by having with us the Minister of Agriculture, the Honourable Eugene Whelan, who will discuss with us his department's policy. He has with him a number of officials. Perhaps, Mr. Minister, you would introduce the officials who are here with you.

Senator Marshall: Mr. Chairman, on a point of order, I am not one to complain, but, as you know, this is our first meeting on soil conservation. Coming from Newfoundland, I do not have a great deal of interest in this subject—other than perhaps rock. The minister has taken the time to come before us with approximately 12 of his staff and we barely have a

[Traduction]

Nous avons à regarder deux films dont le premier s'intitule: «Land—Our Last Resource» (La terre, notre dernière ressource) et le second «Soil Today—Food Tomorrow» (Le sol d'aujourd'hui—la nourriture de demain). Ces films ont été réalisés par le ministère ontarien de l'Agriculture et de l'Alimentation. Ils portent sur une partie du problème de la dégradation des sols en Ontario. En visionnant le film je crois que les honorables sénateurs se rendront compte que ce problème existe non seulement en Ontario mais dans certaines provinces de l'Atlantique et, dans une certaine mesure, en Colombie-Britannique.

Lors d'une séance ultérieure nous espérons visionner d'autres films qui donneront aux honorables sénateurs un aperçu des problèmes de dégradation du sol dans le reste du Canada. Nous recevons en effet bientôt du ministère albertain de l'Agriculture un film intitulé «Oh, Gully, Where Has the Soil Gone?» (Dis donc, la mouette, où donc est passé le sol?) Ce n'est pas moi qui inventé ce titre. Ce film abordera certains des problèmes de dégradation du sol dans l'Ouest du Canada. Les terres salines sont, on le sait, un grave problème dans cette partie du pays. Nous espérons également obtenir certains films et recueillir beaucoup de renseignements sur ce problème.

Si certains sénateurs ont des questions préliminaires je leur demanderais de les poser maintenant, tandis que les reporters sont encore avec nous. Y a-t-il des questions relatives à l'étude du sol dont je devrais peut-être informer les honorables sénateurs?

Autre remarque: dans la première quinzaine de mars, ce Comité débutera ses audiences à Ottawa et commencera à entendre les témoins. Puisqu'il n'y a pas de questions, je propose que l'on passe à la projection des films. Pour l'information de ceux qui sont venus aujourd'hui, une fois la projection terminée la séance sera levée.

Ottawa, le mercredi 7 mars 1984

Le Comité sénatorial permanent de l'agriculture, des pêches et des forêts se réunit aujourd'hui à 15 h 30 pour étudier la question de la conservation des sols et de l'eau au Canada.

Le sénateur Herbert O. Sparrow (*président*) occupe le fauteuil.

Le président: Cet après-midi, notre Comité se réunit pour la première fois pour discuter de la question de la dégradation des sols au Canada. Il s'agit d'une étude spéciale entreprise avec l'autorisation du Sénat. Nous avons la chance de commencer nos discussions en ayant avec nous le ministre de l'Agriculture, l'honorable Eugene Whelan, qui nous parlera des politiques de son ministère. Il est accompagné de plusieurs fonctionnaires. Auriez-vous l'obligeance, Monsieur le ministre, de nous les présenter.

Le sénateur Marshall: Monsieur le président, permettez-moi un petit rappel au Règlement. Je n'ai pas l'habitude de me plaindre mais, comme vous le savez, c'est notre première séance sur la conservation du sol. Comme je suis de Terre-Neuve, cette question ne m'intéresse pas beaucoup si ce n'est peut-être pour l'étude des roches. Le ministre s'est donné la